

[Text]

The Chairman: Mr. Atkey.

Mr. Atkey: Mr. Chairman, I agree with the sentiments of Mr. Fleming, vis-à-vis your own work. I think it is impossible for you to carry on and function properly as Chairman without some assistance. What we call that person may be immaterial, but there are some dangers, as Mr. Horner has pointed out, in appointing a research director to function in the capacity in which some research directors of previous committees have functioned. In many cases, they guided the direction of the research and that, I think, is Mr. Horner's legitimate concern.

I could vote for a motion today that would provide you with an administrative assistant or some sort of assistant to help you handle the workload. I do not think that is a problem but I am concerned that this motion includes the term "research director". And there is also the tag-end of the motion which says: "and such other staff as may, from time to time, be required". I would like to know under what conditions and on what terms those additional persons, whether we are talking about a nutritionist, an accountant or a lawyer, would be hired.

Finally, the one matter that has not been discussed: whose decision is it as to whether to hire these people, and which people? Is it again to be the decision of the individual chairman? And is the person or group of persons to be drawn from a long list of nominees suggested by the various people around this table and decided by majority vote?

The Chairman: First of all, the title really does not concern me too much. I think Mr. Fleming has hit the nail on the head.

In effect what is happening is that things and briefs are coming in and they are being distributed. It was my feeling that a research director would go into all of that material and if, for example, we are to have the packagers before us, the research man would say that, on the basis of their particular brief, he would think we need someone who is an expert, who has done a thesis on packaging or something of that nature, and would then recommend to us that we use a particular person to give us a briefing on questions on the brief.

Mr. McGrath: What is wrong with the secretariat provided by the Committees Branch? We have two committee clerks here this morning and I am sure there is other help available to the Chair from the Committees Branch. You talk about assisting the Chairman; I thought that was the function of the Committees Branch.

The Chairman: It is not a question of usurping their responsibility. In effect, it is mechanical, what they do. The briefs come in, the copies are made, they are distributed; the room is arranged; the material that comes from various departments has to be gotten out to the committees—they have plenty to do. This other, in effect, is dealing with the briefs as they come in, going through them and so on. The research director, I would hope, would be someone of talent and ability who could then advise the Committee as a whole, probably in an in-camera session, prior to the questioning.

Mr. McGrath: But this is not the first committee that has held briefs and carried out this kind of study, and other committees are carrying on with the existing committee research facilities available to us. There are people sitting in the Prices and Incomes Commission sitting on their hands with nothing to do who have accumulated a great deal of experience and knowledge, and I think we should be calling on them.

[Interpretation]

Le président: Monsieur Atkey.

M. Atkey: Monsieur le président, je partage l'avis de M. Fleming, concernant vos propres travaux. J'estime qu'il vous est impossible de remplir vos fonctions comme il se doit sans quelque assistance. Peu importe le titre que nous donnerons à cette personne mais les dangers existent, comme M. Horner l'a souligné, dans la nomination d'un directeur de recherche qui exercerait ses fonctions comme les documentalistes qui ont secondé d'autres comités par le passé. Dans bien des cas, ils ont eu la haute main sur la direction de la recherche et je pense que c'est ce qui préoccupe M. Horner et à juste titre.

Je pourrais appuyer une motion aujourd'hui pour qu'un assistant administratif vous soit adjoint afin de vous aider dans votre tâche. Je ne pense pas que ce soit un problème mais ce qui me rebute c'est cette expression «directeur de recherche». Il y a aussi la fioriture de la fin: «ainsi que le personnel nécessaire selon les besoins.» J'aimerais savoir dans quelles conditions et en quels termes ces personnes supplémentaires, qu'ils s'agissent de diététiciens, de comptables ou d'avocats, seraient embauchées.

Enfin une question n'a pas été débattue: qui embaucherait ces personnes? Le soin en reviendrait-il encore une fois au seul président? Et la personne ou le groupe de personnes serait-il désigné d'après une longue liste proposée par diverses personnes faisant partie du comité et mise au voix?

Le président: En premier lieu, le titre ne me concerne pas beaucoup. Je pense que M. Fleming a frappé juste.

En effet, diverses matières et mémoires arrivent et sont distribués. J'ai le sentiment qu'un directeur de recherche approfondirait cette matière, et, si les salaisons comparaissent devant nous, la personne chargée de la recherche déclarerait, suivant leur mémoire en particulier, s'il estime que nous devons consulter un expert ayant rédigé une thèse sur l'emballage ou un autre sujet de cette nature, il nous recommanderait alors de nous adresser à une personne qui nous indiquerait les questions ayant rapport au témoin.

M. McGrath: Pourquoi pas le secrétariat de la direction des comités? Nous avons deux secrétaires de comité ici ce matin et je suis persuadé que d'autres personnes pourraient être mis à la disposition du président par le comité directeur. Quant à seconder le président, il me semblait que c'était là la fonction de comité directeur.

Le président: Il n'est pas question d'usurper leurs responsabilités. En fait, cela se fait automatiquement. Les mémoires sont reçus, ils sont reproduits et redistribués; la pièce est mise en état, la matière provenant des divers ministères et services est distribuée au comité—il y a beaucoup à faire. Il faut s'occuper des mémoires, les parcourir et ainsi de suite. Le directeur de la recherche, serait, je l'espère, une personne de talent et compétente qui conseillerait le comité probablement au cours d'une session à huis clos, avant la séance.

M. McGrath: Mais ce n'est pas le premier comité ayant eu en mains des mémoires et poursuivi ce genre d'études. D'autres comités se contentent des moyens de recherche dont nous disposons présentement. Il y a des personnes qui siègent à la Commission des prix et revenus sans rien d'autre à faire que d'accumuler de l'expérience et des connaissances et je pense que nous devrions les mettre à contribution.